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Forsiden:
Det blev tre dage i Fredericia 
med sjov, leg og idræt ved FMI- 
træffet.
De fleste deltagere får afprøvet 
4-5 forskellige idrætsgrene, og 
det sociale samværet på og 
udenfor banerne er et væsentlig 
element.
Foto. Niels Nyholm.

Fremtiden for European Federation 
for Company Sport (EFCS)

I forbindelse med federationens 16. kongres, der afholdes i London 
fra den 21.- 25. maj 1992, er det naturligt at se på hvilken funktion 
og hvilke opgaver, en organisation af denne karakter skal påtage 
sig i fremtiden.
Specielt i en tid, hvor Europas grænser ændres fra dag til dag, kan 
det være svært at skaffe sig det fornødne overblik over et fremti
digt Europa.

I dagspressen har jeg set et bud på, at et fremtidigt Europa vil be
stå af EF, seks jugoslaviske stater og Norge. Det er nu ikke sådan 
jeg opfatter et nyt Europa, men under alle omstændigheder er det 
sikkert, at vi ikke har set de sidste store ændringer på Europakor
tet. Samme dagspresse siger, at flygtningeproblemet i Europa ikke 
har været større siden anden verdenskrig. Der er derfor nok af 
problematikker, en organisation som EFCS må forholde sig til.

Et vigtigt punkt på kongressen er optagelse af nye medlemslande, 
hvor Letlands, Litauens, Kroatiens og Sloveniens optagelsesansøg
ninger skal behandles. Fire lande, der har fået sin selvstændighed 
inden for det sidste års tid. Herudover søger Italien nu også med
lemsskab.
Specielt de østeuropæiske lande har store problemer, da den form. 
hvorunder aktiviteter under EFCS dyrkes, for disse lande er noget 
helt ukendt. Breddeidrætten har i disse lande haft trange kår, da 
alle ressourcer har været brugt på eliten.

EFCS har her en stor opgave med at hjælpe disse lande til at få op
bygget demokratiske organisationer, der kan medvirke til at give 
den almindelige idrætsudøver et idrætstilbud.
For de enkelte personer kan dette ske ved deltagelse i de sportsfes
tivaler EFCS arrangerer, og organisatorisk ved at deltage i den mø
devirksomhed, der finder sted indenfor EFCS.

DFIF har for tiden formandsskabet i organisationen, og vi føler en 
speciel forpligtigelse til at medvirke til en demokratisk udvikling i 
Østeuropa.
Derfor har DFIF inviteret en delegation fra Baltikum til et udvidet 
seminar her i Danmark. (Se side 11). Initiativet bliver støttet af 
såvel Kulturministeriet som Demokratifonden under Udenrigs
ministeriet.

Svend Møller. 
Generalsekretær.
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Idrætten er taget som  
gidsel i et spil om 
lånegarantier mellem  
kommunerne og 
kreditforeningerne.

A f John Thrane 
Redaktør

Som en konsekvens af de 
senere års dårlige regnska
ber, har realkreditinstitut
terne nu strammet betingel
serne for udlån.

Det gælder også udlån til 
idrætsbyggeri. Fremover kan 
idrætsforeninger kun få lån 
til byggeri af haller, klubhuse 
m.v., hvis kommunen stiller 
garanti, og det er helt urime
ligt, skriver fuldmægtig Anita 
Furv, fra Kommunernes 
Landsforenings økonomiske 
sekretariat i bladet Danske 
Kommuner.

Livrem og seler
Realkreditvirksomhed er 

udlån mod pant i fast ejen
dom. Derfor burde udlån 
inden for de lånegrænser, der 
er fastsat i realkreditloven, 
ikke kræve garantistillere.

Generelt set er det at gå 
med livrem og seler, at kræve 
kommunegaranti for realkre
ditlån til idrætsbyggeri.

På foranledning af DFIF 
har Idrættens Fællesråd nu 
taget sagen op, og har rettet 
henvendelse til Realkreditrå
det. I et foreløbigt svar un
derstreger Realkreditrådet, 
at det ikke er tale om et ge
nerelt krav om kommunega
ranti. Den alternative anven
delsesmulighed for byggeriet, 
samt låntagers kreditværdig
hed, vil i hvert enkelt tilfælde 
blive lagt til grund for en 
kreditvurdering.

Underdirektør Jan Knøs- 
gaard fra Realkreditrådet, 
begrunder videre den mere 
forsigtige fremgangsmåde 
ved belåning af idrætsanlæg 
med den særlige store risiko, 
der er forbundet med at yde 
lån til anlæg, hvor låntagers,

dvs. idrætsforeningens beta
lingsevne, i meget stor ud
strækning hviler på offentlige 
tilskud, efter Lov om støtte 
til folkeoplysning. Den en
kelte kommune kan hvert år 
fastsætte nye regler for årlige 
bevillinger og fordelingsram
mer, og dét kan, ifølge Real
kreditrådets opfattelse, med 
ét slag gøre et idrætsanlæg 
urentabelt.

Stop for byggeri i Århus
Århus Firma Sport under 

Dansk Firmaidrætsforbund 
har allerede mærket de 
strammede låneregler hårdt. 
De sidste tre år har man i 
Århus arbejdet intenst med 
et stort nyt idrætscenter ved 
arealerne på Vestereng.

Det er et idrætsprojekt til 
knap 9 mio. kroner, hvoraf 
Århus Firma Sport selv stiller 
med de 4.3 mio. kroner. Res
ten skal lånes. I begyndelsen 
af april fik man et tilbud om 
forhåndslån fra Nykredit, 
men sammen med lånetilbud- 
det var også den betingelse, 
at der skulle foreligge en 
kommunegaranti for de sid
ste 2 mio. kroner.

Den garanti har Århus 
Kommune ikke villet stille, 
og derfor er byggeriet nu 
stoppet indtil videre. Ifølge 
Jørgen Madsen, formand for 
Århus Firma Sport betyder 
det, at hvis der ikke kommer 
en snarlig løsning, skal fod
boldspillerne, 600 stk. hver 
aften, den næste sæson klæde 
om bag buskene på det gamle 
anlæg ved Åhavevej.

- 1 forbindelse med en vej
omlægning, har kommunen 
stillet os en ekspropriation i 
udsigt. Vi mister vores klub
hus og flere boldbaner. Så vi 
er virkelig kommet i klemme 
i denne sag, siger Jørgen 
Madsen til Firmaidræt.

- Vi har været igang med 
det her projekt i fem år, og 
hvis det trækker ret meget 
mere ud, magter folk ikke 
mere. Flvis vi ikke får en hal i 
Århus Firma Sport nu, ja så 
kan der gå måske 15-20 år. Vi 
har et stort behov. Det gamle 
lejemål på Åhavevej er ned
slidt og under al kritik. Vi 
kan heller ikke blive ved med 
at byde vores knap 14.000 
medlemmer, at de skal Hakke 
rundt til forskellige haller i

Århus-området, siger Jørgen 
Madsen.

Idrætten som gidsel
Formand for DFIF, Tage 

Carlsen, finder det helt uri
meligt, at denne kreditstram
ning skal gå ud over idrætten.

- Før hen var realkredit
foreningerne meget velvillige 
til at låne ud til idrætten, og 
det er meget få penge de har 
tabt på udlån til idrætsbyg
geri. Derfor mener jeg at det 
er urimeligt, at idrætten nu 
skal gøres til gidsel i spillet 
mellem kommunerne og kre
ditforeningerne. For mig vir
ker det, som om idrætten nu 
skal betale for det kursus- og 
kongresbyggeri, som realkre
ditten har haft store tab på 
de seneste par år, siger Tage 
Carlsen.

- Idrættens Fællesråd skal 
nu mødes med Realkreditrå
det i slutningen af maj. Det 
er helt nødvendigt med en af
klaring, så idrætsforeningerne 
igen kan få mulighed for at 
bygge haller og klubhuse.
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A f John Thrane 
Redaktør

Kraftig opfordring fra 
formand Tage Carlsen 
om fornyelse i sammen
slutningerne.
Grønt lys for udvidelse 
af forbundskontoret.
Ny håndbog godt 
modtaget.

Formandsmødet havde en lang dagsorden, men deltagerne fik heldigvis også tid til at nyde 
forårsvejret på en gåtur rundt i den flotte natur omkring Nyborg Strand. Foto. -jt.

Krav om fornyelse
Det var en mængdebe

tegnelse at være formand i 
weekenden den 2. og 3. maj. 
I hvert fald hvis man var på 
Nyborg Strand, hvor Dansk 
Firmaidrætsforbund afholdt 
formandsmøde, med delta
gelse af over 100 kreds- og 
sammenslutningsformænd.

Forbundsformand Tage 
Carlsen var da også tilfreds 
med det store fremmøde, og 
tog det som et udtryk for, at 
firmaidrætten aldrig har 
stået så stærkt som nu.

Indberetningsskemaerne 
fra bysammenslutningerne 
er netop blevet færdigbe
handlet på forbundskonto
ret, og Tage Carlsen kunne 
atter engang glæde sig over 
en markant medlemsfrem
gang i forbundet.

Målsætningen med en ny 
bysammenslutning i hver 
landsdel er blevet opfyldt, 
med Ribe og Maribo som 
nye medlemmer i 1991, og 
på landsplan meldte Dansk 
Motions Forbund sig i 1991 
under fanerne.

Opgørelsen viser en frem
gang fra 208.185 aktivitets
medlemmer i 1990 til 
214.704 i 1991. En fremgang 
på 6.519, så man skulle tro 
at alle var glade. Men stati
stik kan læses på mange må

der, og det havde Tage Carl
sen gjort.

I en skarp og provoke
rende gennemgang, fastslog 
Tage Carlsen, at på trods af, 
at der aldrig før har været så 
mange udøvere i firmaidræt
ten, har mange kredse- og 
sammenslutninger problemer 
med faldende medlemstal.

Kun ganske få sammen
slutninger har fremgang, og 
hvis Dansk Motions For
bund med omkring 9000 nye 
medlemmer ikke havde 
meldt sig ind, havde facit 
været et helt andet. Over 50 
sammenslutninger har tilba
gegang, og årsagerne hertil 
er mange, og ikke kun sløse
ri med indberetningsskema
erne.

Grundkontingent 
bør væk

De traditionelle idrætter, 
fodbold og håndbold, der al
tid har stået stærkt i firmai
drætten, er på retur overalt. 
Firmafusioner betyder færre 
firmaklubber, og indskrænk

ninger i firmaerne mærkes 
hårdt i de store holdidrætter. 
Facit er, at sammenslutnin
gerne har problemer med at 
gennemføre de løbende tur
neringer.

En anden grund er ind
førelsen af enkeltmedlems
skab. Mange sammenslut
ninger opkræver et 
grundkontingent, hvorefter 
man betaler et aktivitets- 
kontigent. Grundkontingen- 
tet skal væk, sagde Tage 
Carlsen, fordi klubkasserer
ne kan se en fordel i at til
melde færre, og han appelle
rede til formændene om, at 
man nøjes med at opkræve 
et aktivitetskontingent, så 
klubberne kun betaler for 
den aktivitet man deltager i.

Fornyelse er påkrævet
Købeidrætten med moti

ons- og helseinstitutter har 
gjort indhug i firmaidrætten, 
sagde Tage Carlsen. Det er et 
af tidens tegn, og derfor er et 
af nøgleordene i fremtiden 
fornyelse. Ingen bysammen-

slutmning kan overleve på de 
gamle traditionelle idrætter. 
Man må lære at lytte til ti
dens tegn, og et af disse er, at 
man skal have flere flexible 
idrætstilbud. Tilbuddene skal 
fornyes, og Tage Carlsen 
lovede, at forbundet vil støtte 
op om de sammenslutninger 
der vil tage nye aktiviteter 
med på programmet.

Tage Carlsen fremhævede 
her bl.a. en aktivitet som 
bowling, der er i rivende ud
vikling i forbundet, ligesom 
volleyball måske er på vej 
som en ny landsstævneidræt.

Større pres på 
forbundskontoret

Foran formændene lå 
også den nye håndbog, et 
praktisk stykke værktøj med 
alt hvad en firmaidrætslcder 
har brug for.

Håndbogen fik også 
mange roser med på vejen, 
men håndbogen er et godt 
eksempel på de øgede krav 
der stilles til forbundskonto
ret, fastslog Tage Carlsen.
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Uddannelsesudvalget gik styrket ud a f debatten på formandsmø
det. Fra venstre Kjeld Engelharth, Birgit Rasmussen og uddannel
seskonsulent Jane H. Andersen. Foto. -jt.

Hvis forbundskontoret 
skal opretholde serviceni
veauet, er en udvidelse af 
medarbejderstaben bydende 
nødvendig. Der skal opret
tes to administrative stillin
ger, og foretages en omfor
deling af arbejdsopgaverne. 
Det var de klare signaler 
Tage Carlsen sendte fra ta
lerstolen, og formandsmødet 
gav grønt lys. Også for en 
udvidelse af de fysiske ram
mer. Niels P. Gregersen fra 
Helsingør Firma Idræt ramte 
plet, da han bad om at måtte 
se nogle konkrete streger på 
en tilbygning, på det næste 
formandsmøde i november 
1992.

Under den efterfølgende 
debat kom idrætsafdelingens 
formand Hans Erik Jør
gensen med en kraftig op
fordring til formændene.
Han efterlyste større inter
esse for forbundets idrætsaf
deling, og bad formændene 
sende flere kompetente le
dere til sektionsårsmøderne. 
Kun derigennem kan idræts
afdelingens arbejde styrkes, 
sagde Hans Erik Jørgensen.

På et formandsmøde med 
mange punkter på dagsorde
nen, var forbundets kursus
virksomhed også til debat.

Forbundsstyrelsen havde 
lagt op til, at uddannnelses- 
udvalget (UU), her skulle til 
eksamen, hvor der kun var 
to karakterer. Bestået eller 
ikke bestået. Det blev en 
frugtbar debat, som UU gik 
styrket ud af, og hvor udval
get fik et solidt skulderklap 
af formændene. Men udval
get blev også præsenteret 
for mange nye kursusønsker.

Fortørnet formand
Forbundets kursusvirk

somhed har i de sidste fire 
år gennemgået en rivende 
udvikling. Under sloganet, 
Kurser efter behov, er antal
let af kursister næsten for
doblet, og forbundet står nu 
også med egne forbundsin
struktører.

Formanden for UU, Ha
kon Jørgensen, var da også 
harm over, at udvalgets ar
bejde nu igen skulle til debat.

- Forbundets uddannel
sesvirksomhed var til debat i 
1988, og for mig er det ufor
ståeligt, at vi allerede nu 
igen skal vurderes, sagde 
Hakon Jørgensen, før end 
han gav ordet til sine ud
valgsmedlemmer, Kjeld 
Engelharth og Birgit Ras
mussen, der gennemgik 
opbygningen af de lokale 
kurser og UU’s inspirations
kurser. Herefter fik for
mændene til opgave i grup
per at debattere forbundets 
kursusvirksomhed og be
svare en række spørgsmål 
om kursusvirksomheden.

Manglende planlægning 
af lederuddannelsen

Et springende spørgsmål 
var, om forbundet fortsat 
skulle tilbyde en modulop
bygget kursus- og uddannel
sesvirksomhed, eller om for
bundet i højere grad skal 
satse på indkøb af kurser 
udefra.

Hertil gav formandsmø
det et klart signal: Styrk ud
dannelsesudvalget og styrk 
de lokale kurser, sagde for
mændene. Det er en styrke

at have sin egen uddannel
sesvirksomhed, og forbundet 
må ikke satse på indkøb af 
kurser udefra.

Debatten afslørede tillige, 
at der ikke eksisterer en reel 
planlægning af lederuddan
nelsen ude i sammenslutnin
gerne. Hovedreglen er, at 
hvis man vil på forbundets 
kurser, kommer man det 
også. Formændene må så 
håbe, at kursisterne også vil 
gøre et stykke arbejde i 
sammenslutningen. Her er 
en opstramning, nødvendig, 
var alle enige om.

Lang ønskeseddel
Formændene havde 

mange nye ønsker om kur
ser i baglommen. Flere og 
flere sammenslutninger får 
volleyball på programmet, 
og man efterlyste instruktør
kurser i volleyball. Svømning 
er også på vej frem, og flere 
formænd efterlyste også her 
en livredder- og instruktørud
dannelse. Aerobic-, sekretær- 
og EDB-kurser stod også 
højt på ønskeseddelen, lige
som flere ønskede en krafti
gere indsats af kursuskon
taktpersonerne i kredsene.

Frigør ressourcerne
Vi skal frigøre de menne

skelige ressourcer. Det var 
den enkle besked formænd
ene fik søndag formiddag, 
da aktivitetskonsulent Jesper 
Mathiesen kom med et op
læg om organisationsudvik
ling. Oplægget var inspireret 
af en nordisk konference i 
organisationsudvikling, net
op afholdt i Stockholm.

- Det drejer sig om at mo
tivere folk til at se på sin 
egen organisation, sagde 
Jesper Mathiesen. Folk må 
ikke stå på bagbenene når 
man taler om organisations- 
udvikling.Det handler om to 
ting. Dels at ændre struktu
ren, dels at frigøre den men
neskelige energi. Det er 
firmaidrætten for dårlige til, 
og det må ændres, sagde 
Jesper Mathiesen.

Fremtidsværksted
Det har man allerede la

get hul på i tre sammenslut
ninger på Sjælland.

I samarbejde med for
bundets aktivitetsudvalg, har 
Roskilde, Køge og Ringsted 
netop afviklet et fremtids
værksted.

Fremtidsværkstedet er en 
arbejdsmodel, hvor man 
gennemfører en kritikfase, 
en utopifase og til sidst en 
virkeliggørelsesfase, hvoref
ter man udarbejder en kon
kret handlingplan.

Formandsmødet sagde 
god for modellen, og det er 
nu planen at forbundet vil 
afholde to værksteder om 
året, og dermed afløse pro
blemløsningsmøderne. (Se 
også artiklen side 10 og 11).
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Det var tre gange 25 
års-jubilæer, der blev 
fejret lørdag den 11. maj 
i Ringkøbing. 
Ringkøbing og Omegns 
Firmaidræt (ROFI) var 
den ene jubilar, de to 
andre var Tage Carlsen 
og Jens Kr. Øllgaard, 
der kunne fejre 25 års 
jubilæum, henholdsvis 
som formand og 
kasserer.

Tekst &  foto. 
John Thrane

Danmarksrekord i gen
valg, kunne være en af over
skrifterne. Men nøgleordene 
er opofrelse og tilpasning.

Derfor er ROFI ikke gået 
i stå. Lederne, og med dem 
ROFI, har forstået at udvik
le sig, og tilpasse sig sam
fundsudviklingen. Fra at 
være den lille og uglesete 
idrætsforening, har ROFI 
udviklet sig til en tone
angivende rolle, når man ta
ler om idræts- og fritidsliv i 
Ringkøbing. Og det skyldes 
ikke mindst en energisk for
mand, Tage Carlsen, der 
også er formand for Dansk 
Firmaidrætsforbund.

Tage Carlsen har sammen 
med Jens Kr. Øllgaard ud
gjort det perfekte makker
par. Carlsen fuld af ideer og 
visioner, Øllgaard som man
den der passer på pengene, 
så planerne med tiden reali
seres.

Et flot stykke 
idrætshistorie

De 25 år med ROFI er 
skildret i et imponerende ju
bilæumsskrift, der ikke blot

25 år med Rofi
beskriver sammenslutnin
gens udvikling, men også er 
et flot stykke idrætshistorie i 
lokalsamfundet. Den gensi
dige påvirkning der er fore
gået mellem lokalsamfund 
og idrætsforening, er ramt 
med præsision.

Flyvende stort
Det var Nordsøværftets Id

rætsklub, hvor Tage Carlsen 
var formand, som tog initiativ 
til dannelsen af ROFI, den 
14. april 1967. Det blev en 
flyvende start. Både sports
ligt og økonomisk. Allerede i 
maj startede den første 
udendørs fodboldturnering 
med 17 deltagende firmaer, 
og i efteråret startede man op 
indendørs i tre idrætsgrene, 
fodbold, håndbold og skyd
ning. 24 fodboldhold, seks 
herrehåndboldhold og fire 
damehåndboldhold spillede 
den første sæson hver fredag 
aften i Højmark-Hallen. 
Skytterne holdt til i Vester- 
havshallen, og det første år 
kunne formand Tage Carlsen 
glæde sig over et overskud på 
3.500 kr.

Medlemmerne
kautionerede

Nye aktiviteter kom til i 
hurtig rækkefølge, og alle
rede i 1972 var ROFI-folke- 
ne trætte af den omflakken
de tilværelse. Der var basis 
for egen hal, besluttede 
man, men det blev en sej 
kamp.

I de næste tre år arbejde
de man med flere forskellige 
projekter i samarbejde med 
andre idrætsforeninger, men 
hver gang led projekterne 
skibbrud, ikke mindst på 
grund af kommunal mod
vilje.

“Borgmesteren: Ikke én 
krone til firmaidrætten”, var 
blot én af de mange over
skrifter, der prydede aviser
ne dengang, og i 1975 havde 
man fået nok i ROFI. Med 
eller uden kommunal støtte. 
Hallen skulle bygges.

En landmand i Rindum 
afgav jord til halbyggeriet, 
der for størstedelens ved
kommende blev udført af 
200 frivillige, der i somme
ren 1975 efter arbejdstid op
hør, lagde 11.000 timers ar

bejde i byggeriet. Men der
med var arbejdet ikke gjort.

- Det var simpelthen en 
fornøjelse med den opbak
ning fra medlemmerne, og 
for mig er opførelsen af den 
første ROFI-hal, bygget i 
trods, stadig det største. Jeg 
var dog lidt beklemt ved si
tuationen, da jeg skulle i 
banken for at låne 400.000 
kr. til byggeriet, siger Tage 
Carlsen.

- Bankdirektøren var ner
vøs, fordi vi ikke kunne få 
kommunal støtte, så vi skaf
fede 65 kautionister, der var 
villige til at sætte hus og 
hjem ind på at få hallen byg
get. Det sidste lån på 
264.000 kr. kautionerede 
bestyrelsen for.

Et plus for byen
Siden dengang har byggepla
ner optaget en væsentlig del 
af dagsordenen på bestyrel
sesmøderne i ROFI, og den 
første ROFI-hal har forme
ret sig som ved knopskyd
ning. Et anneks allerede i 
1978, med større møde- og 
festlokaler og depotrum.
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I 1982 en tilbygning til an
nekset, og i 1990 den fore
løbige krone på værket. 
ROFI-Centret, med en ny 
stor hal med teleskoptribu
ner, motionscenter, bowling
baner og squashbaner.

Hermed kan ROFI præs
enterer Vestjyllands største 
idrætscenter, et stort aktiv i 
fremtiden ikke mindst for 
Ringkøbing som turistby. Et 
forhold som borgmester 
Hans M. Jensen (V), kom 
ind på i sin hilsen ved jubi
læumsfesten.

- ROFI-Centret er blevet 
et plus for byen. Jeg stemte 
imod i byrådet i 1989 for en 
udvidelse af centret, men 
det er en af de få gange, jeg 
senere hen har været glad 
for at blive underkendt. Jeg 
stemte imod af økonomiske 
grunde, fordi vi kunne for
udse, at ROFI-Centret ville 
betyde en kraftig udvidelse 
af kommunes udgifter til lo
kaletilskud. Med kommunes 
nuværende økonomiske situ
ation, kan det ikke undgå at 
gå ud over andre foreninger, 
sagde borgmesteren.

Men i ROFI hviler man 
ikke på lauerbærerne. Det 
femte byggeri er på vej. 
ROFI har netop fået grønt 
lys for opførelsen af et nyt 
vandrehjems-projekt, der 
kommer til at fungere som 
værelsesfløj til ROFI-Cen
tret.

Årets sammen
slutning 1991
I jubilæumsåret kan ROFI 
tilbyde sine medlemmer en 
væld af aktiviteter. Man fav
ner bredt, lige fra de traditi
onelle, fodbold, håndbold, 
og badminton, til ældre
idræt, børneskydning,

Ved iubilæumsreceptionen overrakte UanmarK oamrvnaei 
en ny fa n e  Hl ROFI. Fra venstre Poul Madsen kasserer tor 
Dr>Fi-r^ntmt Ole Sia oa borgmester Hans V. Jensen.

Næsriormand i  ROFI Jørgen Birkmase, overrakte en erin- 
aringsgave hl det perfekte makkerpar, der også fejrede 25  
ars /ubilæum Tage Carlsen og Jens Kr. ØUgaard, Jens Kr. 
passer pa pengene og Tage har ideerne til at få den brugt.

aerobic og work-out i moti
onscentret, samt dart, billard 
og bueskydning.

Det var symbolsk, at 
borgmesteren væltede alle 
kegler ved det første slag 
ved indvielsen af bowling
banerne i 1990, for bowling
afdelingen kan noterer sig 
for den største succes. Halv
andet år efter starten, kan 
bowlingafdelingen skilte 
med 1200 medlemmer, og 
de ti baner er besat fra 
morgen til aften.

ROFI er altid godt re
præsenteret ved forbundets 
kreds- og landsstævner, og 
dette forhold var stærkt 
medvirkende, da ROFI blev 
kåret til Årets sammenslut
ning i Dansk Firmaidræts
forbund i 1991.

Det idrætslige bliver i ju
bilæumsåret markeret med 
værtsskabet for tre lands
stævner i badminton, fod
bold og håndbold.

ROFI-familien
Ved jubilæumsfesten tak

kede formand Tge Carlsen 
de næsten 100 frivillige lede
re i ROFI med disse ord.

- Det er ufatteligt, at det 
er gået så godt. Der er sket 
noget nyt hvert år, og vi har 
måske været lidt dumdristige 
en gang imellem. Men det 
nytter at stå sammen og 
skabe noget. At vi er her 
idag er et bevis herpå. Vi er 
alle i ROFI-familien blevet 
25 år ældre, det kan mærkes, 
men måske ikke ses, sagde 
en glad og stolt formand og 
sluttede med Storm P.’s ord:

- Det er svært at spå, især 
om fremtiden, men jeg skal 
nok sørge for, at ROFI ikke 
kommer til at lide af alder
domssvækkelse.

Sponsor for:
European Federation for Company Sports 
Europäische Federation fiir Betriebssport 
Fédération Européenne des Sports Corporatifs
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H e le  det nye DFIF-fritidssæt er dansk produceret kvalitets tøj 
fra IBO-design, og det kan fås i størrelserne small til XX-large.

Jakke, buks og shorts er fremstillet i 100% Tactel, et helt nyt 
materiale der beskytter dig effektivt mod vind og regn, men 

samtidig tillader din krop at ånde gennem materialet. 
DFIF-f ritidssættet udgør et harmonisk hele, men kan nemt 

kombineres på flere måder. Sættet er særdeles velegnet 
som f.eks.præmie/gave, eller hvis man ønsker at profilere 
sig med smart ens påklædning til særlige arrangementer.

Dansk Firmaidrætsforbund
Storebæltsvej 11 - 5800 Nyborg - Telefon: 65 31 65 60
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Festlige Firmaidrættens 
Familiedage i Brønder
slev den 13. & 14. juni, 
hvor aktiviteter og 
motion for hele familien 
kædes sammen med 
gogi og underholdning.

Sæt allerede nu kryds i ka
lenderen den 13. & 14. juni 
1992. Den weekend arrange
rer firmaidrætten i Nordjyl
land i samarbejde med DFIF 
et stort familiearrangement, 
hvor gøgl og underholdning 
på en festlig måde blandes 
med masser af aktiviteter og 
idræt for hele familien.

Starten på familiedagene 
markeres med et festligt op
tog gennem Brønderslev bys 
gader, med start kl. 10.00 fra 
bymidten, og mål på Stadion 
og Brønderslevhallen der 
danner ramme om aktivite
terne begge dage. Gøglerne 
fra Cirkus Pædagogski vil gå 
forrest og slå tonen an sam
men med Salami Swingers, 
der bidrager med den musi
kalske underholdning.

Familieidræt og 
flødebollekast

Efter en fælles opvarming 
på stadion er der frit slag for 
alle aktiviteterne.

Få en forsmag på 90’ernes 
nye idrætsaktivitet Familiei
dræt, hvor familien er sam
men om idrætten. Lære at 
danse squaredance eller spil 
kroket, girafbold, indianer
bold eller bliv mester i fløde
bollekastning.

Alle kan deltage i familie
motionsgymnastik, eller 
prøve Danmarks nye familie
spil, Motionsbolden. Her 
spiller man familievis, børn 
og voksne sammen, med den 
90 cm. store bold.

punkterne er underholdning 
af unge bands og solister fra 
skoler i Nordjylland, der her
med får chancen for at op
træde for et større publikum. 
Arrangørerne har sendt 
indbydelse rundt til musikle
derne på alle skoler i Nord
jylland, og håber på deltagel
se af 25-30 bands og solister, 
der hver får chancen for at 
fremføre 2-3 numre, måske 
for første gang for et større 
publikum.

Tony Aabo, verdensbe
rømt i Nordjylland med sine 
sange der går rent ind, under
holder fra scenen kl. 15.00, 
og kæder de unges under
holdning sammen.

Yderligere information 
Thorkild Carlsen, tlf. 98 42 
83 63 eller Jørgen Justesen, 
tlf. 98 82 25 09.

Aftenfest for 
hele familien

Lørdag aften er der fælles
spisning med spændende un
derholdning tilrettelagt for 
hele familien. Lilli Dancers, 
kendt for deres årlige opvis
ningsturnerer i Østen, optræ
der med showdans. Trold
manden Store Kassa tryller 
så øjnene står på stilke både 
hos de mindste og de voksne. 
Niels Ole Hassingbo, kendt 
som Lawrence, har lovet at 
aktivere lattermusklerne, og 
oven i alt dette spiller orke
steret Danica op til dans.

Unge underholder
Aftenfesten slutter kl. 

01.00 for at alle kan være fri
ske til søndag formiddag. 
Brønderslev Firma Sport har 
arrangeret overnatning på 
campingplads eller på van
drehjem.

Søndag morgen åbner 
svømmehallen, og for de fri
ske løbes et orienteringsløb. 
Aktiviteterne fortsætter hele 
søndagen, men et af højde-

Den Jyske Idrætsskole Vejle
- midt i Danmark 

- midt i den smukkeste natur 
- og i centrum af dansk idrætsliv

Kursus i ældreaktiviteter
Lørdag de 25. juli 1992 - fredag den 31. juli 1992

Den Jyske idrætsskole i Vejle indbyder hermed for andet 
år i træk til ide- og inspirationskursus for instruktører, 

som har lyst til at arbejde med den stærkt voksende 
gruppe af aktive ældre. På højskolekurset vil følgende 

ressourcepersoner undervise:

Arne Poulstrup, embedslæge 
John Engelbrecht, filosof 

Ulla Britta Gregersen, ergoterapeut 
Ulla Henningsen, instruktør i seniordans 

Lisbeth G. Pedersen, Vejle Amts hjertesekretariat 
Jonna Back, gymnastikinstruktør for ældre 

Jørgen Povlsen, vid. assistent, Odense Universitet 
Signe Troelsen, gymnastikinstruktør 

Alice Grønborg Kragh, højskolelærer

For yderligere information:
Ring efter kursusfolder. Tlf, 7582 0811.
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A f John Thrane.
Foto. Jørgen Rasmussen.

Menuen stod på grøn 
mad, friskpresset frugtjuice, 
og hårdt arbejde, for de 30 
ledere fra firmaidrætten i 
Roskilde, Ringsted og Køge, 
der havde meldt sig til 
DFIF’s første Fremtidsværk
sted, i Roskilde på Lyngby 
Landbrugsskole.

DFIF’s aktivitetsudvalg 
og konsulenttjenesten havde 
inviteret, og for at gøre ram
merne så afslappede og 
uformelle som muligt, havde 
man valgt at lade værkstedet 
foregå i en Idrætscafe, med 
alt hvad dertil hører.

Til grund for værkstedet 
var den analyse, som Jesper 
Mathiesen fra AU, og for
bundskonsulent Jørgen 
Rasmussen, har foretaget af 
sammenslutningerne på 
Sjælland. Ud fra analysen 
blev udvalgt tre sammenslut
ninger, hvor de stærke og 
svage sider fra firmaidræt
tens daglige arbejde skulle 
afdækkes.

Hårdt arbejde
Fremtidsværkstedet er en 

arbejdsproces, hvor alle le
dere, og ikke kun formænd- 
ene, får lejlighed til at frem
komme med kritik, ideer og 
synspunkter.

Værkstedet er inddelt i 
tre faser, en kritik-, en visi
ons- og en realiseringsfase. 
Og det var hårdt arbejde fra 
starten.

Under kritikfasen går 
man tæt på. Kritikpunkter 
skrives op på en vægavis, 
hvorefter der samles op for 
hver sammenslutning, og 
eventuelt finder fælles pro
blemstillinger.

Næste fase er visionsfa
sen. Her skal de vildeste 
drømme og ønsker frem 
uden begrænsninger, og fan
tasien skal have frit løb. In
struktøren samler op, og 
ideerne sorteres i temaer.

Under realiseringsfasen

Firm aidræt

Luft under vingerne

Den afslappede atmosfære i Idrætscafeen virkede inspirerende 
på deltagerne fra de tre sammenslutninger fra Roskilde, Køge og 
Ringsted\ der var til Fremtidsværksted lørdag den 25. april.

Lars Peter Christensen samlede de vilde ideer i visions-temaer, 
der dannede grundlaget for de konkrete handlingsplaner.

udarbejdes forslag til hand
lingsplaner helt ned til den 
mindste detalje, således at 
hver sammenslutning har et 
konkret resultat at gå hjem 
med.

Instruktør "udefra"
Til at føre deltagerne 

frelst gennem hele proces
sen, havde forbundet allieret 
sig med en instruktør “ude
fra”, der kunne se fordoms
frit på stærke og svage sider

hos firmaidrætten i de tre 
byer.

Lars Peter Christensen 
fra Ballerup Kommune var 
den inspirerende katalysa
tor, og han formåede virke
lig at få folk ud af busken.

Lars Peter Christensen har 
arbejdet med idræts- og mil
jøplanlægning, og er manden 
bag Idrætsby-projektet i Bal
lerup Kommune, hvor ideen 
er at placere idrætsfacilite
terne der hvor folk bor.

- Min primære opgave her 
er at lytte til deltagerne, og 
så bruge det til at lede delta
gerne og deres ideer i den 
rigtige retning. Det drejer 
sig om ikke at kvæle dem 
der har “luft under vin
gerne”. Folk skal have lov til 
at lade drømmene køre. Min 
opgave er så at samle op på 
tingene, efterhånden som de 
kommer frem på bordet, 
sagde Lars Peter Christen
sen.

Positive formænd
Under kritikfasen var det 

især formændene der var i 
skudlinien, men på trods af 
det, var alle tre positive 
overfor værkstedets form og 
indhold.

- Det er en langt bedre 
form at arbejde på. En 
vægavis, hvor folk hver især 
kan skrive kritik og ideer, 
får flere ting frem end den 
traditionel mødeform, hvor 
mange gemmer sig, sagde 
Christian Nielsen fra Ros
kilde.

Per Btilow fra Ringsted 
fremhævede de uformelle 
omgivelser med Idrætsca
feen, og alle tre formænd 
var enige om, at værkstedet 
var langt bedre end det de 
udfra oplægget havde for
ventet.

- Jeg ville gerne have haft 
flere af mine udvalgsmed
lemmer med, sagde Henning 
Rasmussen fra Køge, men 
nu har vi fået nogle kon
krete handlingsplaner, og 
dem vil jeg gå hjem og præs
enterer på det kommende 
repræsentantskabsmøde i 
Køge. Jeg kan kun anbefale 
Fremtidsværkstedet til andre 
sammenslutninger, sagde 
Henning Rasmussen.
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Sort tale og
Jeg deltog i et forsøg der 

hed Fremtidsværksted, lørdag 
den 25. april 1992 på Lyngby 
Landbrugsskole i Roskilde, 
sammen med firmaidrætsle
dere fra Køge, Roskilde og 
Ringsted, hvor jeg selv kom
mer fra.

Vi mødte kl. 9.00, og kom 
ind i et lokale, hvor den

resultater
første tanke var: Hvad er 
dette?

I den ene halvdel af loka
let var der indrettet en 
Idrætscafe. Små runde borde 
og stole, en parasol i flotte 
farver ved hvert bord, hygge- 
belysning, glasskåle med 
frugt samt friskpresset juice.

Det hele virkede meget

Vægavisen blev brugt flittigt. 
Her var der plads til de mest 
højtflyvende drømme om den 
perfekte sammenslutning.
I forgrunden Henning Frede
riksen fra Ringsted i samtale 
med Kurt Petersen fra DFIF's 
styrelse.

indbydende og hyggeligt, og 
jeg følte mig hjemme med 
det samme.

Da vi alle var samlet, be
gyndte instruktøren at for
tælle om, hvad der skulle ske 
i løbet af lørdagen, og for mig 
virkede det som sort tale.
Han fortalte om FREM
TIDSVÆRKSTEDET, KRI
TIKFASE, VISIONSFASE, 
REALISERINGSFASE, 
IDEBANK, HANDLINGS
PLANER og OPFØLG
NING. Jeg forstod ikke ret 
meget af hvad der blev sagt.

Så skulle vi igang med de 
første faser, og hurtigt for
stod jeg hvad han mente med

alle disse fremmede ord. Re
sten af dagen var der ingen 
problemer med at finde ud af 
de forskellige faser og visio
ner.

Og resultater kom der 
også ud af det. Der blev lavet 
fem konkrete handlingspla
ner, som vil blive forsøgt gen
nemført i 1992.

Jeg syntes at det var en 
meget spændende dag, hvor 
jeg fik lært meget, og hvor 
det hele foregik i en hyggelig 
og kammeratlig atmosfære, 
selvom det var hårdt arbejde 
ind imellem.

Det som gjorde, at jeg 
følte mig hjemme, var nok 
IDRÆTSCAFEEN og den 
afslappede atmosfære.

Jeg kan kun anbefale, at 
andre bysammenslutninger 
prøver FREMTIDSVÆRK
STEDET.

Jeg glæder mig til, at vi 
skal mødes igen om et halvt 
år.

Henning Frederiksen.
Ringsted.

Baltikum i Danmark
Dansk Firmaidrætsfor

bund har inviteret en dele
gation fra de tre baltiske 
lande, Estland, Letland og 
Litauen til Danmark. Bal
terne har sagt ja til invitati
onen, og delegationerne vil 
bestå af repræsentanter for 
idrætten og kulturministeri
erne i de tre lande.

Besøget er en videreud
bygning af de kontakter som 
er kommet istand via DFIF's 
arbejde i den europæiske 
firmaidrætsorganisation, hvor 
Danmark for øjeblikket har 
formandsskabet ved Tage 
Carlsen.

Besøget vil blive af en 
uges varighed, og vil forme 
sig som en rundrejse i Dan
mark, hvor balterne vil få et 
indblik i dansk kultur- og 
idrætsliv.

Breddeidrætten har 
trange kår i de baltiske 
lande, og besøget i Danmark 
skal hjælpe med til at give 
ideer til en demokratisk op
bygning af idrætslivet i lan
dene.

Balterne skal bl.a. besøge 
virksomheden Baltica i 
København, hvor man er 
langt fremme med idræt og 
virksomhedskultur.

DFIF's forbundskontor i 
Nyborg, vil danne ramme 
om et seminar om hvorledes 
idrætslivet i Danmark er op
bygget. Derefter vil turen gå 
til FKS-Odense for at se 
hvorledes en lokal sammen
slutning drives. Balterne skal 
også besøge ROFI-centret i 
Ringkøbing, hvor balterne 
blandt andet skal se på 
idrætsbyggeri.

Idrætsmærke dommerkursus
i Fuglsøcentret 18. - 20. september 1992

Deltagere: Alle over 16 år, der i klubber, foreninger arbej
der med Idrætsmærket.
Formål: At give et øget kendskab til opvarmning og Id
rætsmærkets prøver i gymnastik, alm. formprøve sat ud
holdenhedsprøven i svømning.
Der bliver desuden mulighed for at vælge mellem atletik 
og fodbold.
Undervisningen tilrettelægges således, at dommerkort kan 
erhverves.
Tid: Fredag den 18. sep. kl. 15.00 til søndag den 20. scp. kl. 
14.30.
Pris: 900 kr. for kost og logi, undervisning, materialer samt 
Idrætsmærkets T-shirt. Betaling sker ved ankomsten. 
Tilmelding: Skriftligt til

Idrætsmærket 
Ved Idrætsparken 1 
2100 København 0  

Snarest eller senest den 1. sep. 1992.
Husk ved tilmeldingen at anføre hvilken disciplin, fodbold 
eller atletik, man ønsker at deltage i - udover den obliga
toriske del af kurset.
Yderligere oplysninger på tif. 31 42 19 06 (man-fre 9.00- 
15.00).
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Tumleplads fer 
de kugleskøre

Silende regn kunne 
ikke stoppe en festlig 
indvielse af tre nye 
petanque-baner i 
Ry Firma Idræt.

Tekst & foto 
Alice Rasmussen 
Aktivitetskonsulent

For præcis et år siden, 
trak formanden for Ry 
Firma Idræt, Knud Johansen 
mig i ærmet.

- Jeg har hørt, at du er 
aktivitetskonsulent i DFIF. 
Kan du ikke komme en tur 
til Ry. Vi vil gerne have no
get inspiration til at få sat 
nogen aktiviteter igang, bad 
Knud Johansen.

Som sagt så gjort. Og jeg 
skal love for, at de har fart 
på i Ry. Aldrig så snart har 
de fået hjulene til at snurre i 
Tour de Pedal, og fået fart i 
planlægningen af Danmark- 
Stafetten, før der skal ske 
noget nyt. I Ry har de et 
mål: Fire nye aktiviteter om 
året, og 2000 medlemmer i 
år 2000. Sådan!!

Sidste nye aktivitet er 
petanque. Tirsdag den 28. 
april 1992 indviede Ry 
Firma Idræt ikke færre end 
tre petanque-baner. Selvom 
regnen silede ned, var frem
mødet stort. Et festligt skue 
af spraglede paraplyer. Turi
stchef for Ry Turistforening, 
Inge Andersen klippede 
snorene, samlede fødderne 
på korrekt vis, og kastede 
den første kugle.

Knud Johansen over
vågede at alt gik korrekt til. 
Petanque er nemlig et spil 
med meget præcise regler 
som overvåges nidkært. Det 
er de små marginaler der 
tæller, og der er en tradition 
for fornøjelige diskussioner 
om spillets .detaljer. Har 
man et sydlandsk tempera
ment, bliver spillet endnu 
festligere.

Petanque, boule eller 
boccia?

Kært barn har mange 
navne. Spillet stammer op
rindeligt fra Egypten. De 
ældste kugler man har fun
det, er mere end 3000 år 
gamle, så man kan godt fore
stille sig, at Cæsar og Cleo- 
patra brugte kuglerne som

tidsfordriv imellem krigen og 
kærligheden. Med romerri- 
gets handelsveje kom kug
lerne via Italien til Frankrig.

Boccia er den italienske 
version, med lidt anderledes 
regler og med flere kugler. 
Boule er navnet på den op
rindelige franske udgave. 
Spillet er enkelt. Man kaster 
en lille kugle, kaldet grisen, 
og spillet går ud på at kaste 
lidt større og tungere metal
kugler så tæt på grisen som 
muligt. I boule er det tilladt 
at tage tilløb. En krigsin
valid, som på grund af sit 
handicap var forhindret i at 
løbe, fik ændret reglerne, så

Små og store var med og de 
mange paraplyer var med Hl at 
gøre indvielsen mere farverig.

Turistchef i Ry, Inge Andersen 
og formand Knud Johansen 
kastede de første kugler på de 
tre nye petanque-baner i Ry.

man i petanque kaster kug
lerne stående med samlede 
ben, på fransk pied tanque.

Hvorfor petanque?
- Der er flere årsager til, 

at vi har taget petanque med 
som ny aktivitet, beretter 
Knud Johansen. Rys ven
skabsby i Frankrig er Cliezé. 
Under et besøg dér, blev vi 
jyder nærmest banket ud af 
petanque-banerne, så da vi 
kom hjem var det nærmest 
et krav at gå igang med ba
nerne. Når vore franske ven
ner den 4. juli møder op til 
en venskabsturnering her i 
Ry, vil de møde hård mod
stand. Artiklerne i Firmaid
ræt satte yderligere fart i 
planlægningen, tillige med et 
årligt stævne i Champagne
distriktet. En god ven i peta- 
nque-forbundet har givet 
den sidste inspiration, siger 
Knud Johansen begejstret.

Kan spilles overalt 
- og af alle

I Ry har man anlagt tre 
flotte grusbaner på hver 5 x 
16 m., men petanque kan 
spilles overalt, hvor underla
get er hårdt og rimelig plant, 
f.eks. på en sti i en park. At 
det kan spilles af alle, viser 
de danske regler for ung
domsspillere, hvor alderen 
for puslingespillere går ned 
til 0 år. Men hva’, de har det 
jo også med at kaste alt ud 
af barnevognen!

Koncentration og præci
sion har intet med alder og 
styrke at gøre, så hvad enten 
man er til leg eller konkur
rence, er øvet eller uøvet, er 
to eller flere, så er petanque 
bare spillet, skulle vi hilse 
og sige fra Ry!
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A f Eskil Sørensen 
Journalist
Foto. Niels Nyholm.

V  I I •Tre dages leg, sjov c
En gang om året 
mødes deltagere fra 
Idræt om Dagen
projekter fra hele 
landet.

- Her kommer Team Hor
sens. Vi er eliten. Med den 
bemærkning møder Peter 
Bleiken Hansen og hans to 
kammerater fra Horsens op 
i Fredericia-Hallerne. Den 
sportslige tone er lagt an. Vi 
er til stævne i Fredericia-hal- 
lerne den 8., 9. og 10. april.

Her drilles og konkurre
res, men aldrig mere end det 
er til at holde ud. Idræt om 
Dagen er først og fremmest 
for morskabens og motio
nens skyld.

I tre dage spilles, festes, 
spises og grines der på livet 
løs. Stemningen er tæt på 
lejrskolens.

Et af højdepunkterne er 
byernes dyst imod hinanden 
i volleyball. Helsingør, Fre
dericia, Odense, Brønder
slev og så videre. Der bliver 
kåret en vinder. Men taber
ne får også lov til at spille 
videre. Her er ikke kun 
plads til vindere.

Et hav af muligheder
Stævnet byder på et hav 

af idrætsmuligheder, og 
spørger man sig for, så prø
ver de fleste 4-5 forskellige 
idrætsgrene - vel at mærke 
på samme dag. For mange 
bliver stævnet i Fredericia 
en mulighed for at lære sig 
bowling. Bowling-banerne 
er i de tre dage fyldte.

“Noget af det bedste 
ved at gå til idræt om 
dagen er, at du får en 
naturlig træthed.
Det hjælper dig, så du 
ikke laver nat om til 
dag. ”

Gamle og unge tager 
sigte, rammer plet, eller 
rammer slet ikke.

Et år gammel tradition
Traditionen for lands

stævner startede i Odense i 
1991 og fortsatte i Fredericia 
i 1992. Stævnerne kaldes 
FMI-træf, fordi det er orga
nisationen Foreningen til 
fremme af Motion og Idræt, 
som står bag. Bestyrelsens 
formand Tage Carlsen, for
mand for Dansk Firmai
drætsforbund, fik et direkte 
indtryk af stævnet, da han 
lagde vejen forbi torsdag ef
termiddag.

- Jeg er vældig imponeret 
over den energi der lægges 
for dagen. Specielt er det in
spirerende at se den store 
alderspredning. 30-40 års 
forskel er ingen hindring for 
at have det sjovt sammen 
med idræt.

- Den måde der dyrkes 
idræt på i Idræt om Dagen- 
projekterne indeholder 
mange værdier som det 
øvrige idrætsliv kunne lære 
meget af, og vi vil gerne for
midle disse erfaringer vi
dere. Derfor har Kulturmi
nisteriet nu bevilget 300.000 
kroner til en grundig evalue
ring, med bl.a. det formål at 
kunne udpege Idræt om Da

gen-projekternes kvaliteter, 
sagde Tage Carlsen.

Rekordstor deltagelse
Selv om det er meget 

taknemmeligt at tale om re
korder, når det blot er an
den gang FMI- træffet afhol
des, var 300 deltagere mod 
sidste års 200 flot scoret.
Det er mange mennesker at 
holde styr på.

Eleverne fra Idrætsdag
højskolen stod for både det 
idrætslige arrangement, samt

“Jeg spiller badminton 
og lidt svømning, og 
jeg har også prøvet 
volleyball. Det havde 
jeg aldrig prøvet 
fo r .”

alle de praktiske ting, der 
bare skal virke.

Det fungerede som et 
godt led i uddannelsen, og 
det klappede bare. På bed
ste kinesiske vis havde man 
indrettet den ene hal som 
sovested. Hver by fik sit 
eget rum, skilt fra de andre 
med løse flytbare vægge. En 
nem, praktisk og hyggelig
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9 sport
løsning. Hvor meget nattero 
der var, er så en helt anden 
sag. Men man tager vel hel
ler ikke til FMI-træf for at 
sove!

“Jeg er herude hver 
dag. Jeg dyrker gym
nastik, yoga og work
out. Det er utroligt 
billigt. 50 kr. om 
måneden er til at 
overkomme for en 
arbejdsløs. ”

En naturlig træthed
- Noget af det bedste ved 

at gå til idræt om dagen er, 
at du får en naturlig træthed. 
Det hjælper dig, så du ikke 
laver nat om til dag.

Sådan siger 39-årige Hans 
Christian Vildfang, som dyr
ker sport på projekt Idræt 
for Alle i Kolding. Han be
gyndte på projektet som ar
bejdsløs. Nu er han edb-stu- 
derende, men han er fortsat 
på Idræt for Alle.

- Det værste, der kan ske 
for en arbejdsløs, er, at man 
falder hen. Man ser video og

går på værtshus. At man kun 
sidder og modtager. Jeg har 
altid gået til en eller anden 
form for sport. Jeg har dyr
ket judo i 10-15 år. Det her 
er alletiders, blandt andet på 
grund af prisen. Vi betaler 
150 kroner for en halvsæson.

Sporten holder 
mig aktiv

Peter Bleiken Hansen, 20 
år, havde ikke dyrket idræt i 
en klub før han startede på 
idræt om dagen hos Aktiv 
Fritid i Horsens. Men nu 
dyrker han flere forskellige 
idrætsgrene.

- Jeg spiller badminton og 
lidt svømning, og jeg har 
også prøvet volleyball. Det 
havde jeg aldrig prøvet før.

- Sporten holder mig ak
tiv. Efter jeg blev arbejdsløs 
så jeg meget fjernsyn og vi
deo i halvanden måned.
Men så gad jeg ikke det læn
gere. Aktiv Fritid tiltalte 
mig, fordi der var så mange 
forskellige muligheder.

- Vi spiller ikke på elite
plan. Det er på hyggebasis, 
siger Peter, som har fået 
mange gode venner i projek
tet Det er halvt sport og 
halvt hygge i cafeteriet, siger 
han.

Idræt fem gange 
om ugen

Marianne Marcussen, 29 
år, benytter sig fuldt ud af 
tilbuddet om idræt i dagti
merne i Fredericia.

- Jeg er herude hver dag. 
Jeg dyrker gymnastik, yoga 
og work-out, siger hun.

IDA-avisen møder hende 
forpustet efter et oriente
ringsløb ved Fredericiahal- 
len. 18.43 lyder tiden for de 
5 kilometer.

- Det synes jeg er for 
dårligt, kommenterer hun. 
Men lidt efter kommer andre 
deltagere med ringere tider.

- Nåh, kommer alle de 
sløve nu, “skræpper” Mari
anne. Hun synes, at Idræt i 
dagtimerne er utroligt dej
ligt, og hun sætter pris på, at 
man møder nye mennesker.

- Og så er det billigt. Når 
jeg er her fem gange om 
ugen, er det utroligt billigt. 
En pris på 50 kroner om 
måneden er til at overkom
me, også for en arbejdsløs.

Ikke for at vinde
- Jeg har sagt nej til at 

være med i traditionel idræt. 
Jeg spiller ikke badminton 
for at tæve de andre, men 
jeg spiller af lyst.

Sådan siger Olaf Over
balle, 48 år og leder i pro
jekt Motion og Trivsel i 
Odense. Indtil han var med 
til at starte projektet, havde 
han aldrig dyrket idræt i no
gen klub.

- Nu er der ikke noget, 
som jeg ikke har prøvet, si
ger Olaf Overballe, der til 
daglig er leder for 800 med
lemmer.
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Sundhedspris til 
familieidræts-mand

Familieidræts-manden Peder BisgaardHillerød Firmasport, blev 
hædret med Danicas Sundhedspris 1992. Han havde taget sin 
egen familie med. Foto. Paul-Erik Nielsen.

Hillerød Firmasport har 
haft familieidræt på 
programmet i et år. 
Initiativtager Peder 
Bisgaard fik en ekstra 
påskønnelse, da han 
den 1. maj fik overrakt 
forsikringsselskabet 
Danicas Sundhedspris 
på 10.000 kr.

A f John Thrane 
Redaktør

Forsikringsselskabet Da- 
nica har indstiftet en Sund
hedspris på 10.000 kr. til ud
deling i hvert af de 14 amter.

I Frederiksborg Amt til
faldt prisen Peder Bisgaard, 
formand for Hillerød Firma
sport og medlem af DFIF’s 
styrelse. Peder Bisgaard fik 
prisen for sit arbejde med 
familieidrætten i Hillerød 
Firmasport. I den nystartede 
sæson har familieidrætten i 
Hillerød i gennemsnit samlet 
40 deltagere hver gang. Pri
sen blev overrakt af amts
borgmester Kirsten Ebbens- 
gaard, og hun lagde i sin tale 
særlig vægt på, at man i fa
milieidrætten giver et tilbud, 
som voksne og børn kan 
være sammen om i en travl

hverdag. I familieidræt er 
vægten lagt på samværet og 
ikke konkurrencen.

- Uden ildsjæle som dig 
Peder, kunne det ikke kom
me igang. Jeg håber, du be
varer dit engagement og en
tusiasme, sagde Kirsten 
Ebbensgaard, som også 
fremhævede Peder Bis-

gaards baggrund som krim- 
minalassistent.

I sin takketale sagde Pe
der Bisgaard bl.a.:

- Prisen her er for mig 
den største belønning og et 
bevis på, at Hillerød Fir
masport har ramt plet med 
familieidrætten. Familie
idræt er idrætsligt samvær på

tværs af alder og køn, hvor 
der skabes aktiviteter, der 
tilgodeser psykiske, fysiske 
og sociale kvaliteter. De 
10.000 kr. vil vi bl.a. bruge 
til at anskaffe Motionsbol
den, det nye familiespil i 
Danmark.

Ikke kun for firmaer
- Motionsbolden og fami

lieidræt skal være med til at 
slå fast, at Hillerød Firma
sport er mere end kun fir
masport. I firmasporten 
kæmper vi desværre stadig 
med det image, at man tror, 
at firmasport kun er for fir
maer. Dansk Firmaidræts
forbund (DFIF) har som 
den eneste af de fire idræts
organisationer familien med 
i formålsparagraffen, og det 
forpligter. Derfor tog DFIF 
for to år siden initiativ til at 
lave en uddannelse for fami
lieidrætsledere. Det initiativ 
har nu også udmøntet sig i 
en bog om familieidræt, som 
netop er udgivet, sluttede 
Peder Bisgaard.

Med de 10.000 kr. fulgte 
også et litografi af Jens Jør
gen Thorsen

Grib chancen
Hvis du endnu ikke har 

besluttet dig for, hvor du 
skal tilbringe ferien, er her et 
tilbud du ikke kan afslå!

Der er stadig få ledige 
pladser på Kongskilde Fri-

luftsgård , hvor du sammen 
med din familie kan få en 
spændende og aktiv ferie 
sammen med din familie.

Lær at lave en dolk af flin
testen, få pulsen op i en af de

mange spændende konkur
rencer hvor alle kan være 
med, eller nyd i ro og fred 
den smukke natur omkring 
Tystrup Bavelse Sø.

Men skynd dig! Der er 
kun 5 ledige familieværelser, 
spredt på ugerne 28, 29 og 30.

Kontakt din sammmen- 
slutning eller Alice Rasmus
sen på forbundskontoret.
Tlf. 65 31 65 60.
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Kort & godt

Løbsdatoerne fastlagt
Datoerne ligger nu fast når Byernes Motionsløb, Danmark- 
Stafetten, afvikler motionsløb i 9 byer landet over. Her er 
datoerne:

Middelfart 24. maj
Frederikshavn 13. juni
Svendborg 13. juni
Hillerød 13. juni
Viborg 14. juni
Næstved 14. juni
Esbjerg 16. august
København 16. august
Slagelse 23. august

Den helt store weekend er lørdag den 13. og søndag den 14. 
juni, hvor der løbes i fire byer. Næstved, Hillerød og Viborg 
er de traditionelle topscorer. Næstved med 406 hold i 1991, 
Hillerød på andenpladsen med 163, skarpt forfulgt af Vi
borg med 160 hold. Ny i selskabet af løbsarrangører er 
Københavns Firmasport.

Helsingør Finna Idræt 25 år

Helsingør Firma Idræt fylder 
25 år fredag den 12. juni 
1992.

I den anledning afholdes re
ception og åbent hus fra kl. 
13.00 til 17.00 i foreningslo
kalet, Sundtoldvej 6 A, I, 
indgang F, 3000 Helsingør. 
Den dag vil det glæde HFI 
at se repræsentanter fra 
medlemsklubber, venner og 
bekendte til lidt “vådt og 
tørt”.
Med venlig hilsen 
Niels-P. Gregersen 
Formand.

Mere på spil i tips og lotto
Folketinget har vedtaget 

en ny tips- og lottolov. 
Dansk Tipstjeneste har fået 
lov til at bruge op til 60 % 
af tippernes og lottospiller
nes indskud til gevinster.

Samtidig har Folketinget 
enstemming sagt ja til at 
lade Tipstjenesten arrange
rer nye spil og lotterier, her
iblandt bookmakerspil, uden 
som hidtil at få skattemini
sterens godkendelse.

Folketingets beslutning

betyder, at det nu er Tips
tjenestens bestyrelse der 
bestemmer, hvilke spillemu
ligheder den danske befolk
ning tilbydes.

Tipstjenesten regner med 
allerede fra september at 
indføre skrabelotterier, med 
et indskud på 20 kr. Som 
navnet siger, vil man straks 
kunne se om man har vun
det, ved at skrabe nogle fel
ter fri på lottorisedlen.

Nye instruktører i DFIF
Uddannelsesudvalget kan nu igen præsentere en flok nye
billard- og badmintonindstruktører uddannet i DFIF.

Billardinstruktører:
Jørgen Sørensen Esbjerg Firmaidræt.
Steen Møller Esbjerg Firmaidræt.
Per B. Kristiansen Århus Firma Sport.
Jørgen Sørensen Århus Firma Sport.
Finn M. Petersen Faaborg Firmasport.
Erling Olsen Faaborg Firmasport.
Jørgen Rønbøl ° FKS-Odense.
Dieter Fehlberg Middelfart Firmasport.
Sven Rønne Sæby Firma Idræt.
Bjørn Semberg DJIF.

Badminton instruktorer:
Amdi Rasmussen Svendborg Firma Sport.
Bent Christensen Hillerød Firmasport.
Morten Røn Hillerød Firmasport.
John Back Hansen Hillerød Firmasport.
Allan Hoffbeck Haderslev Firma Sport.
Jørn Poulsen Haderslev Firmasport.
Finn Lampe Haderslev Firma Sport.
Sten Jensen Aalborg Firmasport.
Hanne Olsen Told* Skat Fritid.
Viggo Luthje Fredericia Fag- og Firmaidrætsf.
Anne Hansen v Faxe Firma Sport.
Leif Hansen Faxe Firma Sport.
Pia Hansen Korsør Firma Sport.
Bodil Busk Schødl Korsør Firma Sport.

Instruktørerne har gennemgået DFIF’s 60 timers instruk
tøruddannelse, og uddannelsesudvalget ønsker tillykke
med uddannelsen.
Udvalget håber, al kredse og sammenslutninger tager
godt imod de nye instruktører, og lader dem afvikle et
grundkursus af 8 timers varighed, som omhandler grund-
liggende færdigheder ii  den enkelte idrætsgren.
Husk at til sådanne grundkurser ydes der tilskud fra for-
bundskontoret.

DFI F’s uddannelsestid valg.
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Kolding-ledere hædret

Hæderstegn til ledere fra KFS. Fra venstre Alex Pedersen, John 
Lykkehus, Viggo Svendsen, Erik Bjørn og Kirsten Ahrendtsen. 
Foto. Flemming Henriksen.

Ved Kolding Firma-Sports 
40 års jubilæumsfest den 28. 
marts, blev der uddelt for- 
tjenst- og hæderstegn til et 
halvt dusin ledere fra den dy
namiske sammenslutning.

Børge Lautrup modtog 
forbundets fortjensttegn for 
mere end 25 års arbejde for 
firmaidrætten i Kolding. 
Børge er idag formand for 
KFS’s støtteforening, der 
blev stiftet i 1981, netop med 
Børge som initiativtager.

Ellers er det fodboldudval
get, som indtil starten af 
1980’erne har nydt godt af 
Børges arbejdsindsats. Alle
rede i 1960 blev han valgt til 
formand for fodbolden i Kol
ding. Med et par afbrydelser 
på grund af bortrejse fra 
byen, beklædte han den post 
frem til 1983.

Børge er en populær per
son i KFS, og altid parat med 
en hjælpende hånd ved alle 
arrangementer. Det var også 
en populær gestus, at Børge 
Lautrup og støtteforeningen 
som en erindringsgave for 40

års jubilæet overrakte et Par
kersæt til alle udvalgsmed
lemmer i KFS.

Der var et hæderstegn fra 
DFIF til John Lykkehus, 
næstformand i KFS siden 
1983. Første gang vi så John i 
firmaidræt var i 1968 som 
medlem af fodboldudvalget.

Formand for støtteforeningen, 
Børge Lautrup. Foto. Flemming 
Henriksen.

John har tidligere været næst
formand i KFS, fra 1971-72, 
og senere fra 1972 til 1975 se
kretær i forretningsudvalget. 
1975-80 blev det til en pause 
fra firmaidræt, men i 1980 
blev han indvalgt i håndbold
udvalget, hvor han stadig har 
sæde.

Formand for fodboldud
valget, Viggo Svendsen, mod
tog forbundets hæderstegn 
for sit arbejde i firmaidrætten 
i mere end 10 år. Viggo blev 
medlem af fodboldudvalget i 
1978, og i 1983 da Børge 
Lautrup forlod fodboldudval
get til fordel for arbejdet i 
støtteforeningen, var Viggo 
et naturlig valg til posten som 
formand for fodboldudvalget. 
Det er ikke kun KFS der ny
der godt af Viggos arbejds
indsats. Viggo sidder også i 
bestyrelsen for Vejle Amt
skreds, hvor han fra 1991 har 
fungeret som kasserer.

Der var et hædertegn til 
Alex Pedersen for hans ar
bejde i håndboldudvalget si
den 1974. Foruden sit arbejde 
i håndboldudvalget, er Alex 
altid med ved KFS’ messeud
stillinger, og sammen med sin 
kone Lis er Alex altid at 
finde når et eller andet i KFS 
kræver en arbejdsindsats.

Medlem af fodboldudval
get siden 1975, Erik Bjørn 
modtog også forbundets hæ
derstegn. Foruden arbejdet i 
fodboldudvalget var Erik 
med i byggeudvalget i 1981, 
ligesom han tidligere har sid
det i støtteforeningens besty
relse. Da KFS skulle indrette 
kontor, var Erik også på plet
ten med en hjælpende hånd.

Som ene høne i kurven, fik 
Kirsten Ahrendtsen forbun
dets hæderstegn for sit ar
bejde i KFS’ fodboldudvalg 
siden 1981. Med Kirstens 
valg til fodboldudvalget, fik 
udvalget tillige et “skjult” 
medlem i Kirstens mand, der 
som Kirsten ikke er bange for 
en ekstra indsats, når KFS 
har brug for en hjælpende 
hånd ved større arrangemen
ter, messer og lignende.

Forbundsformand Tage 
Carlsen var på pletten og 
overrakte forbundets hæders
bevisninger.

øCD-tP-OCP

Dansk Firmaidrætsfortound
Storebæltsvej 1 ]
5800 Nyborg 
Tlf. 65 31 65 60 
Fax. 65 30 14 26 
Ekspedition:
Man.-torsdag kl. 8-15.30 
Fredag kl. 8-15.00

Generalsekretær:
Svend Møller 
Cedervænget 14 
5700 Svendborg 
Tlf. 62 22 57 33

Styrelsen:
Formand:
Tage Carlsen 
Heboltoft 12 
6950 Ringkøbing 
Tlf. 97 32 55 20

Næstformand:
Jørn Godt 
Schultzvej 5 
6091 Bjert 
Tlf. 75 57 23 22

Kristian Hansen 
Blåbærvej 2 
7200 Grindsted 
Tlf. 75 32 17 34

Kurt Petersen 
Lumbyesvej 12 
4200 Slagelse 
Tlf. 53 52 75 35

Peder Bisgaard 
Kighusvænget 21 
3400 Hillerød 
Tlf. 42 26 96 43

DFIF's konsulenter:
Forbundskonsulent 
øst for Storebælt 
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Ny bog med tips til familieidræt
I to år har Nordjyllands 
Idrætshøjskole og 
Dansk Firmaidrætsfor- 
bund arbejdet med en ny 
uddannelse som 
familieidrætsleder.
Dette arbejde danner 
grundlaget for bogen: 
Familieidræt - tips og 
aktiviteter.
Højskolelærer Lars 
Kjær Larsen har skrevet 
bogen i samarbejde med 
Torben Vandet Kristen
sen, Jan Nielsen og 
Jesper Mathiesen

Familieidræt - tips og 
aktiviteter er en håndbog 
fyldt med liv og glæde til 
alle, der ønsker at sætte fa
milieidræt igang, og som 
iøvrigt har interesse for 
tanken; idræt for hele fami
lien.

Bogen giver læseren et 
svar på, hvad familieidræt 
er, og hvad man kan bruge 
det til. Familieidræt er i- 
drætsligt samvær på tværs 
af alder og køn, hvor man 
tager udgangspunkt i delta
gernes forudsætninger.

Placeringen af 
familieiarætten

Bogen giver også et bud 
på familieidrættens place
ring i idrætsbilledet som et 
udtryk for:

- at prioritere familiens
tid sammen
- at samle familien gen

nem idrætsaktiviteter 
- at dyrke idræt med fami
lien, hvor ikke kun den 
fysiske udfoldelse, men 
også glæden ved at løse 
opgaver og udvikle sig i 
fællesskab tilgodeses.

Rum og Tema
Bogens byggesten er be

greberne rum og tema, der 
dækker over de steder hvor 
familieidrætten kan foregå, 
samt aktiviteternes indhold.

Kravet til aktiviteternes 
kvalitet er afgørende for, at 
familieidrætten kan over
leve. Bogen står her for et 
opgør med tanken om den 
holdningsløse zappen fra én 
løsreven aktivitet til en an
den, som blot ender i et 
blindt aktivitetsrace.

En central person er fa
milieidrætslederen, som er 
dynamoen i familieidrætten.

Ledertypen er her forskellig 
fra træneren fra det traditio
nelle idrætsbillede.

Familieidrætslederen er 
ansvarlig for at planlægge og 
gennemføre et mangfoldigt, 
forskelligartet bevægeud
bud, baseret på deltagernes 
idrætsinteresser og hele 
gruppens forudsætninger. 
Foruden alt dette, skal fami
lieidrætslederen naturligvis 
været et menneske med 
vilje, begejstring og engage
ment.

Aktivitetsforslag
Bogen giver en mængde 

tips fra sig både når det gæl
der familieidrættens organi
sering landet over, forslag til 
arrangementers gennem
førelse og ikke mindst en 
masse aktivitetsforslag. Og 
så er teksten krydret med 
Flemming Aabech's og Hen

ning Kristensens fantasti
ske tegninger og fotos.

Familieidræt - tips og ak
tiviteter er blevet til i et 
samarbejde mellem Dansk 
Firmaidrætsforbund og 
Nordjyllands Idrætshøjskole.

96 sider. Rigt illustreret. 
Pris kr. 110.- + forsen
delse og fås ved henven
delse til:
Dansk Firmaidræts- 
forbund 
Storebæltsvej 11,
5800 Nyborg.
Tlf: 65 31 65 60.

Yderligere oplysninger 
om bogen kan fås ved hen
vendelse til DFIF, Jesper 
Mathiesen, tlf. 65 31 65 60, 
eller Nordjyllands Idræts
højskole, Lars Kjær Lar
sen. 98 82 53 00.


